
شــهروند|  محمدرضا عارف صبح روز گذشته 
درحالی نخســتین نشســت خبری خود به عنوان 
رئیس فراکسیون را در آســتانه نهمین ماه فعالیت 
مجلس دهم برگزار کرد که این پیرمرد سفیدموی 
اصلاح طلب این روزها به مرد آرام و ساکت پارلمان 
معروف شــده اســت، اما عارف بالاخره سکوتش را 
شکســت و در این نشســت خبری که حدود یک 
ســاعت و نیم به طــول انجامید و طــی آن حدود 
30 نفر از خبرنگاران رســانه های مختلف موافق و 
مخالف طرح ســوال کردند، به موضوعات مختلفی 
از جایگزینی رئیس فقید مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و رویکرد و اســتراتژی جریــان اصلاحات در 
فقدان آیت الله  هاشــمی تا برنامه هــای انتخاباتی 
اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری و شوراها 
و همچنین حمایــت از روحانی و مباحثی همچون 
تداوم محدودیت ها برای سیدمحمد خاتمی و دیگر 
بزرگان اصلاحات، رفع حصر، حادثه پلاسکو، تحقیق 
و تفحص از شهرداری تهران، تعامل فراکسیون امید 

با دولت و بسیاری مسائل دیگر به تشریح پاسخ داد.
عارف در پاســخ به یکی از نخســتین سوال های 
نشست خبری روز گذشته که به موضوع درگذشت 
آیت الله  هاشمی رفسنجانی اختصاص داشت، با بیان 
این که یار دیرین انقــلاب در تمام صحنه ها در کنار 
رهبری و مردم حضور داشــته، اعلام کرد: آیت الله  
هاشــمی ویژگی های منحصر به فردی داشــت و 
از آن جا که ایشــان محور انســجام مجمع بودند، 
جایگزینی ایشان کار آســانی نخواهد بود. آیت الله  

هاشمی را پدر معنوی جریان اعتدال می دانیم.
رئیس فراکسیون امید همچنین به سوالاتی درباره 
حادثه پلاسکو پاسخ داد و با تأکید بر اهمیت مدیریت 
علمی بحران گفت: نکته مهم دیگــری که حادثه 
پلاســکو برای ما روشن کرد، بحث مدیریت شهری 
بود و از آن جا که در آستانه انتخابات شوراهای شهر 
قرار داریم، انتظارمان از تمام گروه هایی که نامزدهایی 
برای این انتخابات معرفی می کنند این است که به 
این مسأله توجه ویژه داشته باشند. عارف همچنین 
در پاسخ به سوالی درباره نحوه حمایت شورای عالی 
سیاست گذاری از نامزد مورد نظر جریان اصلاحات 
در انتخابات ریاست جمهوری اعلام کرد: قطعا از آقای 
روحانی عبور نخواهیم کرد و سعی می کنیم همان 
رویکرد را نسبت به حمایت از رئیس جمهوری فعلی 

حفظ کنیم و قطعا از ایشان حمایت می کنیم. 
عارف در پاسخ به سوالی درباره اظهارنظر سخنگوی 
قوه قضائیه درباره تخلفات یکی از نزدیکان به دولت 
 گفت: انتظار ما از همه رسانه ها این است که این مسائل 
را سیاسی نکنند. اگر جناحی شود مشکلی خواهد بود 

که امروز با آن مواجه هســتیم. رئیس شورای  عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان همچنین اضافه کرد: 
ما در مجلس فراکسیون شفافیت را تشکیل دادیم 
که به طور جدی مســائل مربوط به تخلفات را مورد 
بررســی قرار دهد. اگر در جریان اصلاح طلب از لزوم 
برخورد جدی با تخلفات صحبت می شود، لازم است 
در مورد تخلفات طرف مقابل هم همین گونه عمل 
شود. رئیس فراکســیون امید در ادامه و در واکنش 
به انتقادها به عملکرد این فراکســیون گفت: بنده 
به عملکرد فراکســیون امید نمره خوبی می دهم و 
کم کاری نیز در فراکسیون حس نکرده ام. او ادامه داد: 
تصمیمات اصلی فراکسیون با شورای مرکزی مرکب 
از هیأت رئیسه و نمایندگان استان هاست که ترکیبی 
۴0 نفره هســتند که تصمیمات لازم را می گیرند و 

روند و انسجام خوبی در فراکسیون وجود دارد. 
با این حال شــاید یکــی از مهم ترین ســوالاتی 
که عارف در این نشســت خبری به آن پاســخ داد، 
مربوط به انتقادهایی بود که نسبت به فعالیت های 
بی سروصدای او می شــود. عارف در پاسخ به سوال 
خبرنگاری که نســبت به انفعالش در مجلس انتقاد 
می کرد، گفت: ســوال این است اگر در مجلس همه  
چیز به عارف ختم می شــد، آیا همیــن منتقدان 
نمی گفتند چرا اجازه به افراد دیگر داده نمی شود؟! او 
با اشاره به نحوه عملکرد فراکسیون امید در روز رأی  

اعتماد به سه وزیر جدید دولت و با بیان این که قرار 
بوده درصورت نیاز 10 دقیقه از وقت رئیس جمهوری 
را در اختیار گرفته و در حمایت از وزرای پیشنهادی 
نطق کند، گفت: وظیفه من به عنوان رئیس، مدیریت 
فراکســیون و هماهنگی آن اســت که کار ساده ای 
نیست. تا زمانی که در مجلس باشم، مسیر و کارهای 
پشت  صحنه را انجام می دهم و کارهای صحنه را به 
عهده جوانان با توانایی بیشــتر قرار می دهم. عارف 
همچنین به موضوع احتمــال کاندیداتوری اش در 
انتخابات ریاست جمهوری پاسخ گفت و در واکنش 
به بخشی از سوال خبرنگاری مبنی بر این که بزرگان 
اصلاحات او را از اعــلام کاندیداتوری منع کرده اند، 
گفت: منــع کردن جزو ذات اصلاح طلبی نیســت. 
ویژگی جبهه بزرگ و مردمی اصلاحات خرد جمعی 
است و ما در هیچ موردی از فرد یا افراد خاصی دستور 
نمی گیریم، بنابراین تصمیــم حضور یا عدم  حضور 
برعهده شورای  عالی سیاست گذاری است که از نظر 
مشورتی بزرگان استفاده می کنند. او در واکنش به 
تفسیر خاص خبرنگاری که از این صحبت ها به عنوان 
اعلام کاندیداتوری عارف برداشــت کرد، گفت: نظر 
شخصی من این اســت که باید حتی الامکان مسیر 
 سال ۹۲ طی شــود و جریان اصلاح طلبی و شورای 

عالی سیاست گذاری از آقای روحانی حمایت کند.
شاید بتوان یکی از جذاب ترین بخش های نشست 

خبری روز گذشــته عارف را بخشی دانست که او به 
ســوالی درباره افزایش محدودیت های سید محمد 
خاتمی پاسخ داد. رئیس فراکسیون امید با اشاره به 
نقل  قولی از رئیس مجلس درباره عدم تحقق بیش 
از ۵0 درصد تمامی برنامه های توسعه ای، این گفته 
را نادرست خواند و با اشــاره به اجرایی شدن حدود 
۹0 درصد برنامه توسعه سوم در دولت اصلاحات، این 
مهم را ناشی از توانایی های بالای مدیریتی خاتمی 
دانست و درباره ممنوع التصویری او گفت: بارها در این 
رابطه گلایه کرده ایم؛ چراکه موضوع ممنوع التصویری 
در هیچ محکمه ای مطرح نشده است، اما نباید اجازه 
دهیم این مسائل درگیر مسائل سیاسی و بیش از حد 
رسانه ای شود. او خاطرنشان کرد: پیگیری هایی هم 
در مسأله حصر و هم در مورد ممنوع التصویری آقای 
خاتمی انجام شده و امیدواریم ان شاءالله این مسأله 
به نتیجه برســد. رئیس فراکسیون امید همچنین 
با تأکید بر این که نباید اجــازه دهیم موضوع حادثه 
پلاسکو درگیر جناح بندی های سیاسی شود، از مردم 
دعوت کرد که در مراسم تشییع شهدای آتش نشان 
حاضر شوند و در ادامه با اشاره به شرایطی که روحانی 
دولت را تحویل گرفت، بار دیگــر بر لزوم حمایت از 
رئیس جمهوری فعلی در انتخابات آینده تأکید کرد 
و گفت که موضع این فراکسیون همچنان حمایت از 

دولت خواهد بود.

رئیس فراکسیون امید در نشست خبری: 

از روحانی عبور نخواهیم کرد

شبکه اجتماعی

رحمت الله حافظی در توییتــر:  لغو انحصار 
خبــری حاکم بر عملیــات پلاســکو را مطالبه 
می کنیم؛ از مدیرانی که خودشان بخشی از مسأله 
هستند، انتظار بیان حقایق را نداریم، صادق باشید.

همچنین پیشــنهاد خاکســپاری شــهدای 
آتش نشان در قطعه ای خاص و برگزاری مراسمی 
در شأن آنها و تبدیل پلاسکو به یادبود آتش نشان  

را مطرح کردم.
سعید جلیلی در تلگــرام: این فعال سیاسی 
اصولگــرا کــه پــس از ناکامــی در انتخابــات 
ریاســت جمهوری  ســال ۹۲، از مدتــی پیش 
خود را برای حضــور در رقابت هــای انتخاباتی 
اردیبهشت ماه  ســال ۹6 آماده می کند، با انتشار 
پســتی از مخاطبان این کانال برای همکاری در 
زمینه ها و موضوعاتــی همچون »فضای مجازی 
و شــبکه های اجتماعی«، »طراحی گرافیکی و 
تولیدات هنری«، »ایده پردازی و تولید محتوا« و 

»نرم افزار و انفورماتیک« دعوت کرد. 

ژانر روز
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واقعیت این اســت که هنوز هــم  درصد قابل  
توجهی از توییت ها هشتگ پلاسکو و آتش نشان 
دارند و به ویژه در آســتانه برگزاری مراسم تشییع 
پیکر شهدای آتش نشان، کاربران از ابعاد دیگری 
هم به ایــن موضوع می پردازند. بــا این حال برادر 
رئیس جمهوری بودن آن قدر مهم و ویژه هســت 
که بتواند تکانی اساســی به فضای شــبکه های 
اجتماعی بدهــد. به ویژه آنکه اخــوی مذکور که 
حتی نام خانوادگــی اش هم با برادر ارشــد یکی 
نیست، به سوژه اصلی مخالفان دولت تبدیل شده 
تا با محوریت شایعات درباره تخلفات مالی، علیه 
روحانــی و برادرش بتازند. نکته مهم اینجاســت 
که این تفاوت نــام روحانی و بــرادرش از قضا در 
توییتر اهمیتــی دوچنــدان دارد؛ چراکه اگر قرار 
بود نام بــرادر کوچــک همچون بــرادر بزرگتر، 
روحانی باشد، آن وقت داغ شدن این نام به حساب 
رئیس جمهوری نوشته می شد اما حالا واژه ای که 
 به شدت داغ شــده نه روحانی، بلکه فریدون است:

 # حسین_فریدون!
این در حالی بود که موضوع ابلاغ حکم اعدام بابک 
زنجانی همچنان از موضوعات پر بحث بود و در این 
میان یکی از کاربران به نام »Cancel« توییت کرد: 
اگه بابک زنجانی رو بدون پس گرفتن پول های ملت 
اعدام کنن، خسارتش از ساختمان پلاسکو بیشتر 
می شه. همچنین پایان کار اوباما و آغاز کار ترامپ 
 هم از موضوعات مورد علاقه کاربران توییتر بود و

 »P: fire_engine« نوشت: الان زن اوباما املت 
درست کرده، می گه باراک جون بیا بخور. این دنیا به 
ما هم وفا نکرد. اوباما هم دستشو با شلوارش خشک 

می کنه می گه خدایا شکرت.
در این میــان، صحبت درباره برنامــه نود که با 
اختصاص دادن ســوال پیامکی خــود به موضوع 
پلاسکو، بخشی از انتقادهای این روزهای کاربران 
شبکه های مجازی از شــهرداری که کمتر مجال 
بحث در صداوســیما پیدا کرده بود، بازگو کرد نیز 
به توییت هــای کاربران راه یافــت. کاربری به  نام 
»مریم« توییت کرد: فردوســی پور میگه اتفاق 
پلاسکو هر جای دنیا بود، خیلیا استعفا می دادن یا 
اخراج می شدن انگار نمی دونه ما از همه دنیا برتریم، 

اصلاً به ما نمی خورن اونا. 
این در حالی بــود که اظهارنظــر اخیر عباس 
جدیدی کــه در واکنــش به انتقادهــای برخی 
هنرمندان از نحوه مدیریت شهری پایتخت، گفته 
بود که آرتیست های سینمایی هم درباره مسائل 
شهری عرض  اندام می کنند اینها بدون یک سناریو 
نمی توانند شــاخ بز را جدا کننــد، با واکنش های 
انتقادی کاربران روبه رو شد و کاربری به نام »الهه ی 
توییتری« نوشت: عباس جدیدي گفته هنرمندي 
که نمي تونه دو تا شاخ بز رو از هم جدا کنه، چطوري 
اظهارنظر مي کنه خب خداروشــکر کاربري آقای 

جدیدي تو شوراي شهر هم مشخص شد.
همچنین انتشار گزارش اخیر روزنامه شهروند 
نیــز واکنش هایــی برانگیخت کــه در این میان 
»پیمان یزدانی« توییت کرد: امروز داشتم روزنامه 
شــهروند رو می خوندم مصاحبه بــا کارگری که 
نجات پیدا کــرده. می گفت رفتیــم طبقه دهم 
کپســول ها رو برداریم همه خالی بــودن. این در 
حالی بود که موضوع موافقت سید حسن خمینی 
با اختصاص دادن بخشــی از مرقد امام)ره( برای 
اســتراحت بی خانمان ها نیز واکنش های مثبتی 
برانگیخت. همچنین خبر برگزاری مراسم تشییع 
پیکر آتش نشانان در روز پنجشنبه نیز بارها از سوی 
کاربران بازنشر شد و برخی کاربران هشتگ زدند: 

همه می آییم!
با این همه، شــاید یکــی از مهم ترین مباحث 
۲۴ ساعت گذشته توییتر مربوط به انتشار نقشه 
بدحجابی شــهر مشهد بود. نقشــه ای که توسط 
وحید جلیلی طراحــی شــده و در آن، نقاطی از 
شــهر که بدحجابی بیش از دیگر بخش ها دیده 
می شود، علامت گذاری شده است. کاربری به نام 
»Надия-наденка« توییــت کــرد: اگــر 
نقشه های بافت فرسوده شهرمون هم اینجوری بود 
و این قدر حساب شده روش کار می کردن الان وضع 

مملکت این نبود.   

احزاب

تماشاگر انتخابات ریاست جمهوری و 
شوراها نخواهیم بود

ایسنا| نایب رئیــس فراکسیون امید مجلس 
با بیــان این کــه »اصلاح طلبان بــرای ورود به 
انتخابــات برنامه هایی خواهند داشــت« گفت: 
جریــان اصلاح طلبــی تماشــاگر در دو حوزه 
انتخابات ریاست جمهوری و شوراها نخواهد بود. 
عبدالکریم حســین زاده همچنین گفته است: 
جریــان اصلاح طلبی به صورت کنشــگر فعال 
حضور پیدا خواهد کرد و فعالیت خود را نشــان 
خواهد داد و قطعا نتایــج فعالیت ها، منتهی به 
تدوین برنامه ای اســتراتژیک و راهبردی خواهد 
بود. این نماینده اصلاح طلب مجلس با بیان این که 
»در این جریان درحــال حاضر صحبتی بر روی 
مصادیق انجام نشده است« گفت: هر دو انتخابات 
ریاســت جمهوری و شــوراها از اهمیت بالایی 
برخوردار هستند زیرا یک بخش مدیریت اجرایی 
کلان کشــور اســت و بخش دیگر پارلمان های 

محلی هستند و هر دو حایز اهمیت هستند.

حمایت جبهه تحول خواهان از »جبهه 
مردمی نیروهای انقلاب اسلامی«

فارس| دبیرکل جمعیت جانبــازان انقلاب 
اسلامی ضمن اعلام حمایت جبهه تحول خواهان 
از »جبهه مردمی نیروهای انقلاب اســلامی«، 
گفت: اخیراً یک گروه 7 نفره منتخب از جمعیت 
جانبازان با نماینده جبهــه مردمی دیدار کردند. 
مجتبی شــاکری مدل جبهه مردمی نیروهای 
انقلاب اسلامی را یک پدیده نو و بی بدیل دانسته 
و گفته است: ما در دوره های قبل این مدل را تجربه 
نکرده بودیم و نیروهای انقلاب درگذشته یا چند 
کاندیدا و یا ترکیبی از شــخصیت های حقیقی 
و حقوقــی را معرفی می کردنــد،  اما مدل جبهه 
مردمی نیروهای انقلاب کاملاً متکی به اقشــار 

مختلف مردم است.

کنگره کارگزاران یک روز قبل از چهلم 
آیت الله  هاشمی برگزار می شود

تســنیم|  معاون امــور اســتان های حزب 
کارگزاران با بیان این که کنگره های استانی حزب 
کارگزاران درحال برگزاری اســت گفت: کنگره 
سراســری این حزب روز قبــل از چهلم مرحوم 

آیت الله  هاشمی برگزار می شود. 
علی محمد نمازی عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران درباره برگزاری کنگره های اســتانی 
حزب کارگزاران، گفت: براساس اساسنامه، حزب 
کارگزاران قبل از برگزاری کنگره سراسری باید 
اعضای شوراهای اســتانی را تعیین کند که در 
کنگره اسفندماه  سال گذشــته انجام این کار از 
عهده هیأت موسس و شورای مرکزی برداشته شد 

و به خود کنگره های استانی واگذار شد.  

بعید است جبهه پایداری جدا از 
اصولگرایان کاندیدا معرفی کند

عصرایــران|  غلامرضــا مصباحی مقــدم 
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز درباره تشکیل 
جبهه مردمی نیروهای انقلاب گفت: تشــکیل 
این جبهه یک فرصت است، ما معتقدیم از همه 
فرصت ها برای فعالیت سیاســی و انتخابات باید 

بهره برد.
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز درخصوص 
برخی تحرکات مبنی بر معرفی کاندیدای مجزا از 
کاندیدای اصولگرایان توسط جبهه پایداری گفت: 
البته باید صبر کرد شاید مقداری پیش برویم بهتر 
می توان نظر داد و تحلیل کرد اما آنچه در شرایط 
حاضر به نظر می رسد بسیار بسیار بعید است که 
جبهه پایداری برای خود کاندیدایی مجزا معرفی 

کند.
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  موضوع ممنوع التصویری خاتمی در هیچ محکمه ای مطرح نشده است
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گزارش

شهروند| ســخنگوی دولت روز گذشته به 
پرسش خبرنگار یکی از رسانه های پیگیر درمورد 
موضوع حسین فریدون، برادر رئیس جمهوری 
پاسخ داد و گفت: با توجه به استقلال قوه قضائیه 
نیازی به زحمت نامه نگاری توســط نمایندگان 
مجلس نیست و دادگاه به این موضوع رسیدگی 
خواهد کرد. او از منتقدان پرسید که وقتی دادگاه 
حکم به بیگناهی برادر رئیس جمهوری بدهد، چه 

پاسخی برای افکار عمومی خواهند داشت.
محمدباقر نوبخت درپاسخ به این که آیا دولت 
قصد ندارد نســبت به اتهاماتی که به حســین 
فریدون وارد می شود، پاسخی دهد، اظهار کرد: 
درمورد بابک زنجانی تا چندی پیش با »ب.ز« 
یاد می شد، اما اکنون صریحا نام حسین فریدون 
آورده می شود. اگرچه قوه قضائیه مستقل است و 
انگیزه کافی برای برخورد با هرکسی که جرمی 
مرتکب می شــود را دارد و نیازی هم به زحمت 
نامه نگاری نمایندگان مجلس نیست. مطمئن 
باشــید قوه قضائیه بــه همه موارد رســیدگی 

می کند.
نوبخت با اشاره به این که اتهام زنی بدون اثبات 
جرم درست نیست و تأثیر سویی بر افکار عمومی 
می گذارد، خاطرنشــان کرد: وقتی دادگاه حکم 
دهد که این اتهامات درست نیست، چه پاسخی 
به افکار عمومی خواهیم داد؟ ســخنگوی دولت 
با اشاره به این که جامعه این روزها متألم است و 
هنوز پیکر پاک تعدادی از آتش نشــانان فداکار 
و شــهروندان زیر آوار است، گفت: دراین شرایط 
پرداختن بــه هر موضوعی غیــر از آواربرداری و 

خروج پیکرها به مصلحت نیست.
محمدباقــر نوبخــت درنشســت خبــری 
روزگذشته، اظهار کرد: مسئولان درعین این که 
باید هم به چرایی این حادثــه بپردازند و هم به 
چگونگی پیشگیری از آن، باید درجهت جبران 
خســارت های مادی و معنوی نیز اقدام کنند. او 
گفت: مســئولان نباید خود را درگیر احساسات 
کنند. نوبخت در ادامه افزود: درجلســه یکشنبه 
گذشــته هیأت دولت هم کمیته ویژه ای مأمور 
شد که به چرایی حادثه بپردازد و مسئول حادثه 
را مشــخص کند. البته قانون بــه صورت صریح 
شهرداری را مســئول می داند، اما فعلا به جای 
توضیح خواهی از شــهرداری بایــد این کمیته 
گزارش خود را تهیــه کند. این اتفاق غیرمترقبه 
نبود و می شد آن را پیش بینی کرد. قانون هم به 
صراحت دستگاه مسئول را مشخص کرده است 

اما باید منتظر بود تا گزارش کمیته تهیه شود و 
این گزارش به اطلاع مردم خواهد رسید. نوبخت با 
بیان این که باید به فکر مردم حادثه دیده بود، افزود: 
این گزارش درحال تهیه اســت و فعلا نباید فضا 
را به سمت این ببریم که چه کسی مقصر است. 
این گونه هم گفته نشود که دولت انگشت خود را 

به سمت شهرداری گرفته است.
سخنگوی دولت درپاســخ به این پرسش که 
آیا برای شهید خواندن آتش نشانان نیاز به تأیید 
رهبری وجود دارد،  گفت: این مســأله روال خود 
را دارد و آقای شــهیدی هم گزارشــی را درباره 
این موضوع درجلسه هیأت دولت ارایه داده اند و 
اظهار کرده اند؛ شهدای آتش نشان جزو شهدای 
خدمت هستند که درکنار مدافعان حرم و شهدای 
منا دفن می شــوند. طبق این گزارشی که آقای 

شهیدی دادند.
نوبخت دربخش دیگری از این نشست با اشاره 
به گزارش امیدوار کننده دولــت از اصلاح نظام 
بانکی، تصریح کرد: کسانی که زیر 100 میلیون 
تومان وام دریافت کرده اند و تا پایان امسال اصل 
وام را بپردازند، بانک ها جرایم آنها را می بخشند و 

سودش هم توسط دولت پرداخت می شود.
نوبخت همچنین درپاســخ به این پرسش که 
موضع دولت نسبت به اظهارات اخیر وزیر اقتصاد 
و بهداشــت درباره عدم ادامه همکاری با روحانی 
در دولت بعدی، اظهار کرد: شــاید آنها خســته 
شده باشند اما این سوالات را از خود آنها بپرسید. 
صلاح کار خویــش را وزرا می دانند، البته دولت 
مشکل زیاد دارد و ما هم همه را دعوت به همکاری 
می کنیم. نوبخت درپاسخ به این پرسش که آیا به 
سوالاتی که رئیس جمهوری درباره بابک زنجانی 
پرسیده اند، پاسخ داده نشده است، گفت: انتظار 
داریم قوه قضائیه تا خاتمه پرونده به این سوالات 

پاسخ دهد.

واکنش سخنگوی دولت به شایعات درباره حسین فریدون 
وقتی دادگاه حکم به بی گناهی بدهد، چه پاسخی برای افکار عمومی دارید؟

یادداشت

فرشید غضنفرپور- شهروند|  »حسین 
فریدون« ابتــدا قرار بود مشــایی دولت یازدهم 
معرفی شود؛ رســانه های منتقد مدتی با همین 
پروژه کلنجــار رفتند و هنگامی که نشــد آنچه 
می خواســتند، داســتاني جدید از میــان انبوه 
خبرهــای تأییدنشــده و حــدس و گمانه های 

رسانه ای سر برآورد. 
روزنامه کیهان ارگان رســانه ای منتقد دولت 
13 تیرماه  ســال ۹۵ در ســتون خبر ویژه خود 
در مطلبــی تحت عنــوان »حســین فریدون 
مشــایی دولت روحانی اســت« در مطلبی به 
نقل از نامه نیوز نوشــت: بســیاری بــر این باور 
هستند که حســین فریدون در دولت یازدهم 
دقیقا همان نقشی را بازی می کند که اسفندیار 
رحیم مشایی در دولت احمدی نژاد بازی می کرد. 
بســیاری از منتقدان دولت بر این باور هستند 
که فریدون سوءاستفاده های مالی فراوانی دارد 
که اگر دســتگاه قضائی به آن رســیدگی کند، 
تبدیل به یکــی از جنجالی تریــن پرونده های 
تاریخ خواهد شــد. به طور مثال زاکانی، نماینده 
ســابق مردم تهران در مجلس می گوید: »آقای 
رئیس جمهوری به جای اینکه به دنبال فســاد 
و سازمان فســاد بگردند، بهتر اســت به برادر 
خودشان، دفتر خودشــان و وزارت نفت توجه 
کنند.« خط ویژه روزنامه کیهان را ســه  ســال 
پیش تر، در 6 آبان ماه  سال ۹۲ و تنها ۹0 روز پس 
از روی کار آمــدن دولت یازدهم خبرگزاری مهر 
وابسته به سازمان تبلیغات اســلامی انشا کرده 
بود..خبرگزاری مهر در نخســتین تلاش هایش 
برای پرداخت چهره ای مشــایی وار از حســین 
فریدون نوشــت »اواخر دولت دهم اســفندیار 
رحیم مشایی سفرهای محرمانه ای به کشورهای 
مختلف داشت و به رایزنی می پرداخت و پیام های 
خارجــی احمدی نژاد را به کشــورهای مختلف 
می برد. مسأله ای که یادآور موضوع موازی کاری 
در دولت احمدی نژاد در عرصه سیاست خارجی 
بود. هفته نامه آسمان در یکی از شماره های خود 
نوشت که حسین فریدون، برادر حسن روحانی 
وظیفه دارد پیام های خارجی برادر را به کشورهای 
مختلف ببرد. همین وجه شــبه باعث شــد تا از 
حسین فریدون هم در مقطعی به عنوان مشایی 

دولت روحانی یاد کنند!«
این رسانه ها حتی قرار گرفتن هدیه تهرانی در 
کنار برادر رئیس جمهوری را یادآور تصویر مشایی 
با این هنرپیشه ســینما عنوان کردند. خبرنامه 

دانشــجویان ایران ۲1 تیرماه امســال نوشت: 
»اتفاق »مشترک« حســین فریدون و اسفندیار 
رحیم مشــایی دیدار با هدیه تهرانی اســت که 

نمی توان بی تفاوت از آن عبور کرد!«
در چند ماه گذشته چنانکه گویی خط داستانی 
ناگهان تغییــر کند، منتقدان دولت بیشــتر بر 
جنبه های اقتصادی پرونده حسین فریدون تأکید 

کرده اند. 
بــا توجه بــه اینکــه هنــوز اتهامــات برادر 
رئیس جمهوری در هیچ دادگاهی اثبات نشــده 
و نمی توان به درســتی دربــاره صحت یا کذب 
ایــن اتهامــات اظهارنظر کرد به نظر می رســد 
همان طور که دولت در یک ســال گذشته درباره 
این اتهامات سکوت کرده، منتقدان نیز به جای 
تلاش بــرای بی آبروکردن افراد در رســانه هایی 
که از پول بیت المال ارتزاق می کند، بهتر بود کار 
را به دستگاه قضائی می ســپردند. غلامحسین 
محسنی اژه ای، سخنگوی قوه قضائیه در آخرین 
نشست خبری اش با نمایندگان رسانه ها درباره 
ارتباط متهم مالی دستگیر شده با حسین فریدون 
با بیان اینکه اینها ارتباط مالی با هم داشته اند اما 
هنوز معلوم نیست که این ارتباط حائز تخلف هم 
باشد رســانه ها را به شکیبایی درباره این موضوع 
دعوت کرد. از سوی دیگر این نکته نیز قابل تأمل 
اســت که وقتی مطابق قانون نمی توان نام کامل 
متهمان را ذکر کرد چگونه است که خبرگزاری ها 
و رســانه های منتقد دولت صفحات اول خود را 
به طور کامل به تصاویر و اخبــار مربوط به برادر 
رئیس جمهوری اختصاص می دهند؟ برای تأیید 
صحت این ادعا فقط کافی است صفحه نخست 
خبرگزاری های منتقد دولت را ببینید تا همزمان 
عکس از برادر رئیس جمهوری را در یک صفحه 
ببینید. برادری کــه این روزها داســتانش را از 

»مشایی« به »عقیل« تغییر داده اند. 

چگونه ساخت پروژه »مشایی« دولت یازدهم به داستان مشهور »عقیل« تبدیل شد؟ 
قصه »فریدون«

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:19/30- 19/00

تا انتخابات

عضو کمیسیون شوراهای مجلس: 

زمان ارایه لایحه جامع انتخابات به 
مجلس دو هفته تمدید شد

تسنیم| عضــو کمیسیون شــوراهای مجلس از 
تمدید دو هفتــه ای زمان ارایه لایحــه جامع قانون 
انتخابات به مجلس از ســوی دولت خبر داد. احمد 
علیرضا بیگی بــا بیان این که قرار بــود تا پایان هفته 
گذشته لایحه جامع قانون انتخابات به مجلس ارایه 
شود، گفت: در جلسه ای که با حضور محمدحسین 
مقیمی قائم مقام وزیر کشــور برگزار شد، مقرر شد 
ظرف ۴۵ روز دولــت این لایحه را بــه مجلس ارایه 
کند که با پایان یافتن ایــن مهلت، بار دیگر این زمان 
دوهفته تمدید شد. او با بیان این که هفته آینده مهلت 
دوهفته ای دولت پایان می یابد، ادامه داد: در جلسه ای 
که با حضور مقیمی برگزار شــد بــه نماینده دولت 
اعلام شد اگر قوه مجریه به پارلمان لایحه ارایه نکند، 
کمیسیون شوراها طرحی را در دست تهیه دارد که آن 
را برای بررســی به صحن علنی ارجاع می دهد.  عضو 
کمیسیون شــوراها و امور داخلی کشور در مجلس با 
بیان این که این دو هفته زمان که دولت درخواســت 
کرده، مضــاف بر آن ۴۵ روزی اســت که دولت برای 
ارایه لایحه وقت گرفته بود، گفت: بنا بر اعلام دولت، 
از لایحه 160 ماده ای قانون جامع انتخابات که تهیه 
شده، 13۵ ماده تصویب و مقرر شده در این دو هفته 
باقی مواد لایحه را بررسی و پس از آن به مجلس ارایه 
کنند. علیرضابیگی تصریح کــرد: اگر دولت در زمان 
مقرر لایحه جامع قانون انتخابــات را به مجلس ارایه 
کند، اصلاحات لازم در قانون قبلی اعمال می شود و 
در انتخابات  سال ۹6 از این قوانین استفاده خواهد شد.


